

Feminist activism in Canada is alive and well and continues to achieve positive change in the lives of girls and women here and abroad. This issue of *Canadian Woman Studies/les cahiers de la femme* spans the story of Canadian feminism in action over the past several decades—from the fight for women's equality in the constitution to the use of new technologies to fight poverty, to the humour of the Raging Grannies. Some believe that Canadian feminism is irrelevant in the early 21st century—that Canadian women have achieved equality and there is no need for feminist activism. Nothing could be further from the truth. Canadian feminists are a resilient bunch—always ready to come together to advocate for what is right for girls and women.

This issue covers herstory and the long march towards social justice and equality for Canadian women, including the quest for affordable, universal childcare, health, and economic prosperity. Many voices are represented here from a diversity of Canadian women sharing personal and political challenges and successes achieved through their advocacy and activism. Young, working-class feminists, trade unionists, farmers, women in prison, pedagogues, artists, political agitators, women objecting to the objectification of women, women with disabilities, Aboriginal women, and women from minority communities have all shared their voices in this issue of the journal.

The articles showcase a multitude of methods of feminist activism, from tried and true political action to fight the cuts to Status of Women Canada to reversing desertification in Brazil. It is heartening to see an exploration of the legacy of early feminist action and young women's own brand of social, political, cultural, and economic activism. Humour, technology, and coalition-building are used to bring to light ways to effect lasting change for current and future generations of girls and women.

One thing that is abundantly clear throughout the issue is the resilience of women of all ages and their capacity to come together to fight for women's equality and social justice—after all, isn't that what feminist activism set out to achieve in the first place?

Le militantisme féministe au Canada est vivant et se porte bien! Il continue de favoriser l'implantation des changements dans la vie des jeunes filles et des femmes ici et à

l'étranger. Ce numéro des Cahiers de la femme/*Canadian Women Studies* couvre l'histoire du féminisme au Canada sur plusieurs décennies, depuis les luttes pour obtenir l'égalité des femmes dans la constitution jusqu'à l'usage des nouvelles technologies pour vaincre la pauvreté en passant par l'humour des "Mémés en colère".

D'aucuns disent que le féminisme au Canada est dépassé au 21^e siècle et que les femmes d'ici ont obtenu l'égalité et qu'il n'y a plus de place pour le militantisme féministe. Rien n'est plus loin de la vérité. Les féministes au Canada forment un groupe qui a du ressort, et si quelques fois elles ont semblé désabusées, jamais elles n'ont abandonné et elles ont toujours été prêtes à reprendre la lutte pour la juste cause des femmes.

Ce numéro rapporte l'histoire des femmes et la longue marche pour une justice sociale et l'égalité pour les Canadiennes incluant leur quête pour un service de garde universel et abordable, la santé, la prospérité pour toutes. Plusieurs voix se font entendre ici, témoignant de la diversité des Canadiennes qui ont partagé des défis personnels et politiques ainsi que des succès dus à leur activisme: les jeunes féministes "punk" de la classe ouvrière, les syndicalistes, les agricultrices, les femmes en prison, les pédagogues, les artistes, les agitatrices politiques, les femmes qui refusent d'être traitées comme des objets, les femmes handicapées, les femmes autochtones, les femmes des communautés minoritaires, toutes ont joint leur voix pour ce numéro.

Les articles décrivent les multiples facettes de l'action féministe depuis la lutte pure et dure contre les coupures imposées à Condition féminine Canada jusqu'à celle de la désertification au Brésil. C'est exaltant de voir les jeunes femmes s'approprier l'héritage des pionnières et inventer leur propre façon de lutter sur tous les plans, social, politique, culturel et économique. L'humour, la technologie, la formation de coalitions sont autant de façons plus souples pour effectuer les changements durables pour les générations des filles et des femmes d'aujourd'hui et de demain.

Il est un fil conducteur tout au long de ce numéro qui met en relief la résilience des femmes de tous âges et leur capacité de se regrouper, solidaires dans la lutte pour l'égalité des femmes et une justice sociale. Après tout, n'est-ce pas, dès le départ, ce qui motive l'action féministe?

VIJAY AGNEW, LINDA CHRISTIANSEN-RUFFMAN, JENNIFER DEGROOT,
LAURENCE FORTIN-PELLERIN, NUZHAT JAFRI, LEE LAKEMAN, DIANE MATTE,
ANGELA MILES, SHREE MULAY, KATHLEEN O'GRADY AND KIM PATE